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Milé shromáždění v Kristu Ježíši,

jistě bychom rádi slyšeli takovou pochvalu, jakou Ježíš vyznamenává toho zákoníka. „Nejsi daleko od

Božího  království.“  Ale  stačí  to,  že  všichni  známe  správnou  odpověď  na  otázku  po  nejvyšším,

nejdůležitějším Božím přikázání? „‚Miluj Hospodina, Boha svého, celým svým srdcem, celou svou duší a

celou svou myslí.‘ To je největší a první přikázání. Druhé je mu podobné: ‚Miluj svého bližního jako sám

sebe.‘“ Tak nám Ježíšova slova podává Matouš – trochu stručněji než Marek. Proto je lze uchovat snáze učit

se je zpaměti, ale to nestačí. Z hlavy musejí přejít do srdce. Musejí určovat život. A k tomu ne stačí znát

pouze slova. Nejprve musíme rozumět, co je těmito slovy míněno, a potom si máme toto slova osvojit a

podle nich jednat.

Nejvyšší přikázání je dvojí přikázání lásky. Je proto srozumitelné,  co je napsáno v Janově listu a co

potom je dosud řečeno znovu a znovu: „Řekne-li někdo: „Já miluji Boha,“ a přitom nenávidí svého bratra, je

lhář. Kdo nemiluje svého bratra, kterého vidí, nemůže milovat Boha, kterého nevidí.“ (1J 4,20). Jistě je

správné, že obě ta přikázání jsou neoddělitelně spojená. Avšak jsou to dvě přikázání a přikázání lásky k

Bohu zřetelně předchází přikázání lásky k bližnímu. Proto bych se chtěl na toto první přikázání lásky k Bohu

blíže zaměřit.

Boha jistě nevidíme a neslyšíme tak, jako se můžeme vidět a slyšet my lidé navzájem, a nemůžeme si být

jistí  tím, že je to  právě on,  jako si  tím můžeme být  většinou jistí,  když vidíme nebo slyšíme nějakého

člověka,  kterého známe.  Boha nemůžeme chytit  za  ruku,  nemůžeme ho obejmout  jako nějakého svého

drahého blízkého ze samé radosti, že ho zase potkáváme. Boha jednoduše nemůžeme vnímat našimi smysly.

Vynořuje se proto zásadní otázka:  Jak je Bůh přítomný? Existuje snad nějaké pro Boha zvláštní vidění a

slyšení? Tj. takové vidění a slyšení, kterým nevnímáme žádné lidi a žádné věci, které právě vidět a slyšet

můžeme?

Nejprve bych řekl,  že  jsme obklopeni  tím,  co Bůh dělá.  To není  pouze  Boží  stvoření,  nazýváme je

přírodou. Jsme-li dotazováni na Boha, jistě neporadíme špatně, když řekneme: Hledej ho v přírodě, v šumění

lesů, ve světle a teple slunce, v úplňku měsíce. Hledej ho v kráse růže nebo sajícího motýla. Hledej ho v

hebkosti srsti kočky, která se nechá hladit a přitom blaženě vrní. Boží stvoření, vznešené, a přesto tak blízké,

že je mohu vidět, zakoušet a zcela jistě i milovat. Komunistům se Bůh nehodí do krámu už proto, že chtějí

svět pouze využívat, používat čistě jako hmotu, jako materiál k dalšímu zpracování – a zásadně ne jako něco

co je hodno obdivu a lásky.

Avšak je to o mnoho více než toto. Je tu bohatství všeho toho, co pro mě Bůh udělal a dělá. Je otázka, jak

mohu Boha zakoušet. Potom lze odpovědět: Podívej se na sebe sama, podívej se na svůj život, podívej se

právě na to, co jsi sám nechtěl a neudělal, co se ti stalo bez tvého přičinění; od dětství až po dnešek. Mysli

na svůj život, který sis sám nedal. Mysli na své rodiče, které jsi sám nevyhledal. Jistě tu bylo i mnoho

sténání. Každý z nás by nyní mohl donekonečna vypravovat o tom, co a jak se mu kdy stalo. Jsou tu pospolu



věci, které byly dobré a které jsme přijali rádi. A pak tu byly věci, které byly zlé, kterým jsme se bránili, ale

neubránili a museli je přijmout. Byly tu jistě i věci, které se nám sakra nepovedli, které bychom nejraději ze

své minulosti škrtli, byť o nich třeba vím pouze já a několik málo dalších.  Všechno to, co se nám v životě

stalo, tvoří jeden celek. Neměli bychom v této souvislosti mluvit o osudu, protože toto slovo a představa,

kterou s osudem spojujeme, je Bibli a biblickému myšlení cizí. Mluvme proto raději o Božím vedení. Patří

sem i to, čemu jsme nejprve nerozuměli, chtěli jsme to nějak jinak a mysleli jsme si, že lépe. To všechno má

jednoho společného jmenovatele: Boží vedení. To neznamená na Boha svádět všechno to, co jsem v životě

zpackal. Znamená to vědomí, ano jistotu toho, že Bůh mě v životě vedl a vede. Že i ze slepé uličky, do které

jsem se třeba dostal, mě chce vyvést. A tak přímo nebo nepřímo všechno, co se mi v životě stalo a děje,

přišlo  a  přichází  od  Boha,  došlo  a  dochází  k  tomu  jeho  vedením.  A proto  je  to  dobré.  Pouze  nadutá

sebestřednost  by si  právě ty dobré,  povedené věci,  chtěla  připsat  na  své  konto.  A v nejhorším případě

všechno to špatné, nepovedené svádět na někoho nebo něco jiného. To by byl takřka hmatatelný důkaz

lidské hříšnosti, lidské špatnosti. Milovat Boha z celého srdce, z celé duše a z celé mysli – to znamená na

prvním místě přijmout jako dobré to, co Bůh dělá. Je potřeba se tomu učit. Křesťanská víra jistě není nic

přirozeného; stavět na sobě samém, na vlastních schopnostech na vlastních kvalitách je pro člověka po

Adamově pádu jistě přirozenější. Proto milovat Boha právě tím, že přijímáme jako dobré všechno to, co od

něj  přichází,  se  musíme  učit,  osvojovat  si  to.  Jak?  Na  prvním místě  modlitbou,  která  nutně  vede  ke

společnému bohoslužebnému slavení – k účasti na slově a svátostech, pěkně lutersky řečeno.

Zatím k tomu nedošlo, ale kdyby se mě někdo zeptal, co to vlastně znamená Boha milovat, na místě by

nebyla nějaká teoretická, vysoce teologická, přesto však nezúčastněná odpověď. Odpověděl bych:  Uč se

modlit.  Uč se to, co se ti v životě stává, před Bohem vyslovovat: tiše v srdci, v myšlenkách anebo nahlas,

snad společně  s  jinými  lidmi.  Uč se  to,  co  se  ti  děje,  vnímat  před  Bohem.  Ale  ne  před  nějakou svojí

zatvrzelou představou Boha a představou o Bohu, nýbrž právě na tom, co se ti v životě děje, poznávej Boha;

odtud odvozuj, kdo je Bůh. Čti  také Bibli,  jistě,  bez toho to nepůjde, ale čti  ji  s vědomím toho, že tato

knihovna vznikala právě v procesu dalšího a dalšího, hlubšího, jiného, často bolestného poznávání toho, kdo

je Bůh – a sice poznávání na základě toho, co se Izraeli a církvi stávalo, přiházívalo. A hlavně se netrap tím,

že v Evropě a obzvlášť v Česku se pár posledních desetiletí obecně považuje vedení života před Bohem a s

Bohem za cosi přežitého, ba fosilního. Ostatně,  poslední výkřiky módy bývá nutné prověřit  časem. Inu,

někdo svůj vkus řídí podle nejnovějších hitparád, někdo si radši pustí Bacha nebo Mozarta. Anebo si zazpívá

píseň z těchto starších dob, vždyť ve zpěvníku jich máme většinu. Tisíce let starý text a stovky let stará píseň

může být mému srdci mnohem blíže, právě teď a tady, v mém životě na počátku třetího milénia, aniž bych

se přesazoval kamkoli do dávné minulosti, mohu k nim přidat svůj hlas mnohem snáze než k rozmanité

produkci dnešní nebo nedávné doby.

To nevede k nějakému fatalismu, k nečinnosti. Naopak: všechnu svou péči, svou bezradnost, svou starost

s tím, co se děje ve světě, mohu přivést před Boha, před ním a s ním hledat východisko. To vše s vděčnou

jistotou, ke které jistě nejeden z nás svou zkušeností dospěl, že takto nalezené řešení bude v každém ohledu

lepší než řešení nalezené mnou samým. „Přivést před Boha“ znamená něco docela jiného než „převést na

Boha“. Na začátku jsem vyslovil otázku, zda existuje nějaké pro Boha zvláštní vidění a slyšení, když ho



nemůžeme vnímat smyslově. Zda existuje nějaké vidění a slyšení, kterým nevnímáme žádné lidi a žádné

věci, které vidět a slyšet můžeme. Domnívám se, že tímto pro Boha vyhrazeným vnímáním je uvědomění si,

že nikdo, koho můžeme vidět a slyšet, neurčoval a neurčuje náš život a svět kolem nás tolik jako Bůh. Že

nikdo nás nevedl a nevede tak jako on. K tomuto uvědomění musí nazrát čas, „přijít hodina“, jak říká Ježíš.

Všimněme si: „Miluj svého bližního jako sám sebe!“, nikoli:  Miluj svého bližního jako Boha. Nejde tu o

jinou míru, nýbrž o jinou kvalitu lásky k Bohu a k člověku: stejně jako Boha nemohu vidět a slyšet, nýbrž

vnímat  pozorováním a zkoumáním onoho tajuplného příběhu,  ve kterém já  hraju hlavní  roli,  tak  Boha

nemohu milovat docela stejným způsobem jako svého bližního. Oba hodně, na maximum, přesto každého

jinak. V pohledu dvojího přikázání lásky se totiž lásce k bližnímu učíme právě přes lásku k Bohu, a nikoli

naopak. Tedy i lásce k bližnímu se učíme jedině modlitbou. Třeba existuje i možnost milovat bližního bez

lásky k Bohu, dvojí přikázání lásky o takové možnosti však mlčí.

Nakolik dokážeme to, co na nás doléhá, před Bohem vyslovit, je to ještě dobré. Ale jsou chvíle, kdy to

nejde, kdy můžeme sotva vyslovit před Bohem jedinou větu, kdy slova jsou pryč. Je dobré potom mít při

sobě někoho, kdo taková slova zná a může mi je poradit; kdo mi pomůže vyslovit mou situaci před Bohem.

Dobré je mít takových lidí co nejvíce. Německý teolog Mildenberger, o kterém dopisuji disertaci, a tak jsem

jeho myšlením v posledních letech dosti infikován, v jednom ze svých textů vzpomíná, jak v devatenácti

letech bezradně stál u smrtelné postele svého dědečka. Dědeček se sotva zmohl na slovo: „Himmelan“ –

začátek  jedné  útěšné,  naději  dodávající  písně,  mladý  M.  vzal  zpěvník  z  dědova  nočního  stolku,  píseň

nalistoval a spolu si ji zanotovali. Oba si takto navzájem posloužili napověděním slova. F. Melanchthon,

Lutherův přítel a nejbližší spolupracovník, řekl, že dokud se člověk cítí dobře, může si předsevzít, že chce

Boha milovat. A může se i zdát, že toto předsevzetí uskuteční. Ale přijde-li tlak, nouze, ohrožení, strach, ba

smrtelný strach, zůstává pouze toto:  V Boha doufat. A tak se učme Boha milovat, nejenom v něj doufat.

Melanchthon má pravdu: v Boha doufat začínají před smrtí i lidé, kteří se ho nikdy milovat nesnažili, kteří

měli do té doby takříkajíc jiné, jistě důležitější věci na práci než učit se nějakému milování Boha – ale tím

současně učit se milování bližního.

Dvojí  přikázání  lásky  Ježíš  jmenuje  na  otázku  po  nejvyšším  přikázání,  a  zákoník,  kterému  na  ni

odpověděl, to potvrdil. Ježíš na to: „Nejsi daleko od Božího království.“ Nakolik se k Ježíšovým slovům o

nejvyšším přikázání přidáváme i my, nejsme daleko od Božího království. Amen


